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Vážené dámy, 

vážení pánové, 

dovoluji si vás přivítat na konferenci pořádané v rámci projektu Sociální služby 

v Ústeckém kraji. Letošní konference má název Za branou věznice. Název lze vnímat 

dvojím způsobem – svět uvnitř nebo vně věznice. Dnes se chceme věnovat 

především světu mimo věznici, do kterého člověk propuštěný z výkonu trestu 

vstupuje.  

Trest odnětí svobody v dnešní podobě vznikl v Evropě v období humanismu a byl 

nesporně velkým krokem ve vývoji justice. Mimo jiné je v jeho pojetí od počátku 

vyjádřena naděje na nápravu odsouzeného a s tím spojeného návratu do společnosti. 

S tím je však spojena řada úskalí. Témata dnešní konference si všímají dvou z nich. 

Výrok o vině a trest je v právních systémech v naší kulturní oblasti individuální – 

vztahuje se výlučně na osobu viníka. Právo nezná pojem kolektivní viny nebo trestání 

„do pokolení“. Důsledky provinění by tedy neměly nést další osoby, například rodinní 

příslušníci odsouzených.  Je tomu ale tak doopravdy? Trestem odnětí svobody je 

působena újma především osobě odsouzeného. Stále je však třeba otvírat otázku, 

nakolik dopadá tento trest na jejich blízké, kteří nenesou podíl na jejich vině – na 

rodiny a z nich zejména děti. 

Druhým úskalím je paradox, který si s sebou fenomén věznění nese. Na jedné straně 

má odnětí svobody charakter trestu, zároveň by však mělo být i přípravou 

odsouzeného na návrat do běžného života. Je – li člověk omezen na svých právech, 

je tím současně omezena i jeho zodpovědnost. Život na svobodě však zodpovědnost 
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předpokládá. Přechod z věznice do normálního života je proto citlivým okamžikem 

v životě odsouzeného.  

Přistupujeme-li k odsouzeným, jak již bylo uvedeno, s nadějí na jejich návrat do 

běžného života, i když mnozí z nich ji opakovaně zklamali, vyvstává důležitost 

přípravy odsouzených na odchod z věznice snahy o zmírňování dopadu výkonu trestu 

na rodiny a děti odsouzených.  

Každá konference věnovaná sociálním službám není jen možností pro otevření 

důležitých témat, ale příležitostí k poděkování. Proto si dovoluji poděkovat vám všem, 

kteří se zabýváte nelehkou prací s lidmi odsouzenými k trestu odnětí svobody jak ve 

věznicích tak při doprovázení propuštěných při prvních krocích na svobodě.   

Děkuji za pozornost. 

 


